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Governmental and Nonprofit 

Accounting 

Environment and Characteristics 

 

Characteristics and Types of G&NP Organizations 

وانواع المنظمات غير الهادفة للربحصائص خ  

Governments and other nonprofit organizations are unique in the 

following ways: 

• They do not attempt to earn a profit . 

• They are owned collectively by their constituents .  

 لمجتمعبل اق من جماعي بشكل مملوكة

• Those contributing financial resources to the organizations do not 

necessarily receive a direct or proportionate share of their services.  

 أة مباشوور  حصوة بالضوورة    تلقوو  لا للمنظمووا  ماليوة بموووا    سواممو  الوون ن العوا لجمهوو  ا

 المودا   لتمو ل الملكية ضرائب المنازل أصحاب  دفع ، المثال سبيل على. خدماتهم من متناسبة

 .المد سة في أطفال لد هم  كن لم لو حتى العامة

• Their major policy decisions, and perhaps some operating decisions, 

typically are made by majority vote of an elected or appointed governing 

body (a state legislature, a city council). 

 أصووا  بأغلبيوة ، التشوييل قورا ا  بعض ة بما ، الرئيسية السياسية قرا اتهم اتخاذ  تم ما عا  

 .(المد نة مجلس ، التشر عية الهيئة ، المثال سبيل على) المعينة أة المنتخبة الحاكمة الهيئة

• Decisions usually must be made in meetings open to the public, 

including the news media . 

 الإعوو   ةسووائل ذلوو  فووي بمووا ، للجمهووو  المفتوحووة الاجتماعووا  فووي عووا   القوورا ا  اتخوواذ بيووين 

 .الإخبا  ة
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The major types of government and nonprofit organizations may be 

classified as: 

 الى :الهادفة للربح ئيسة للمنظمات الحكومية غير الرالانواع ف تصن

1. Governmental: federal, state, county, municipal, township, village, 

and other local governmental authorities and special districts. 

 حكومية

2. Educational: kindergartens, elementary, and secondary schools; 

vocational and technical schools; and colleges and universities. 

 تعليمية

 

3. Health and welfare: hospitals, nursing homes, child protection 

agencies, the American Red Cross, and United Service Organizations 

(USO) 

 عيةاةالخدما  الاجتمالصحية 

4. Religious     الدينية 

5. Charitable: United Way, Community Chest, and similar fund-raising 

agencies; related charitable agencies; and other charitable organizations. 

 لخير ةا

 

Organizational Objectives     اهداف المنظمات 

Expectation of income or gain is the principal factor that motivates 

investors to provide resources to profit-seeking enterprises. To the 

contrary: 

• The objective of most governmental and nonprofit organizations is to 

provide as much service each year . 

 .عا  كل الخدما  من قد  أكبر تقد م مو الربحية ةغير الحكومية المنظما  معظم من الهدف

• G&NP organizations typically operate on a year-to-year basis—that is, 

each year they raise as many financial resources as necessary and expend 

them in serving their constituencies. 
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 ممكون د قو أكبور بجمع عا  كل تقو  أنها أي - سنوي أسا  على عا     G&NP مؤسسا ال عملت

 لجمهو  العا  .ا خدمة في ةإنفاقها الضرة   حسب المالية الموا   من

• They may seek to increase the amount of resources made available to 

them each year, but the purpose is to enable the organizations to provide 

more or better services, not to increase their wealth. 

 مون المنظموا  تمكوين موو اليور  ةلكن ، عا  كل لها المتاحة الموا   كمية ز ا   إلى تسعى ةقد

 .ثرةتها ز ا   ةليس ، أفضل أة أكثر خدما  تقد م

General principles of government accounting 

 العامة للمحاسبة الحكوميةلمبادئ ا

The most important principles on which government accounting depends 

are: 

1. The government accounting system should be able to clarify whether 

the government unit has complied with the implementation of laws, 

regulations and instructions. 

 قد الحكومية الوحد  كانت إذا ما توضيح على قا  ا   الحكومي يالمحاسب نظا ال  كو  أ  نبيي 

 .ةالتعليما  ةاللوائح القوانين لتنفين امتثلت

2. The double entry theory should be used in recording the financial 

activity of government units. 

. الحكومية للوحدا  المالي النشاط تسجيل في المز ةج القيد نظر ة استخدا   جب  

 المدين الدائن التفاصيل

قرطاسية ةلواز  مكتبيةشراء   

لدى البن نقد ة   

 

150,000 

150,000 

 

3 - Fixed asset valuation when purchased on the basis of the actual cost. 

 .الفعلية التكلفة أسا  على شرائها عند الثابتة الأصول تقييم

4 - not to calculate the depreciation of fixed assets. 

 ةغيرماالبنا ا  ةالسيا ا  ثل م .الثابتة صولللأ استه ك حساب عد 
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5. Revenues should be classified according to their source, and 

expenditures shall be levied according to their nature or purpose. 

 .غرضها أة طبيعتها على النفقا  ةتحصل ، مصد ما حسب الإ را ا  تصنف

6. Accounting terms, lists, reports, records and documents must be 

consolidated in all government units. 

 الوحدا  جميع في المحاسبية ةالمستندا  ةالسج   ةالتقا  ر ةالقوائم المصطلحا  توحيد  جب

 .الحكومية

 

Types of government accounts in Iraq 

لحكومية في العراقالمحاسبة انواع ا  

Government accounts in Iraq are divided into two main groups: 

The first group / set of result accounts (budget accounts), which are 

closed at the end of the year:  حسابا  النتيجة ) حسابا  الموازنة(المجموعة الاةلى / 

سنة الماليةال تيلق في نها ة  

1- Budget expenses.  الموازنةمصا  ف  

2- Budget revenues. الموازنة  را ا  ا  

The second group / set of Financial Position Accounts, accounts whose 

balances remain open at the end of the financial year: 

 توحة حتى مع انتهاء السنة الماليةتبقى مف (المالي ركزم) حسابا  الالثانية المجموعة 

1. Accounts debtors  السلف 

2. Accounts creditors مانا الا  

3 - Current accounts: These accounts are opened between the branches of 

various treasury, as well as the accounts that open between the treasury 

and the State departments are: 

 التي الحسابا  ةكنل  ، المختلفة الخز نة فرةع بين الحسابا  منه فتح  تم: الجا  ة لحسابا  ا

 :ةمي الوزا ا ة  نةزالخ بين تفتح
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A) Accounts of loans and treasury remittances.   و   القرة  ةالتححسابا  

B- The Fund account. لصنا  قا باحس  

C- The bank account. البن ساب ح  

G - Savings or Deficit (Balance of the final account) 

(ي الحساب الختامةالعجز )  صيد الفائض   
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Chapter Two 

State budget  

 الموازنة العامة للدولة

 

First: Definition of the state budget     وازنة العامة للدولة تعريف الم  

The state budget is "an annual financial plan for the central authority, to 

be issued by the legislative authority by law , commission the executive 

authority in advance to spend , and is required to collect revenues , in 

order to achieve the objectives of the state" . 

 التشةريعية السةلطة تصةدهها ، المركزيةة للسةلطة سةووية ماليةة خطةة" هي موازنةال

 مة  ، الإيةرااا  تحصيلو ، بالإنفاق مقدما التوفيذية السلطة تكلف ، القانون بموجب

 " الدولة أهداف تحقيق أجل

 

Second: Basic concepts related to the budget  

 ساسية المتعلقة بالموازنةالمفاهيم الا

• Financial year: The period during which the budget law is 

implemented and starts from 1/1 and ends on 31/12 of the same year. 

• The final accounts stage: the period after the financial year, which is 

competent to settle the accounts . Starting from the first day of January of 

the new fiscal year and ending on the 31 day of March. 

 11/11 فيي وينتهي 1/1 من ويبدأ الموازنة قانون تنفيذ خلالها يتم التي الفترة: المالية السوة •

 . العام نفس من

 الحسابات بتسوية المختصة وهي ، المالية السنة تلي التي الفترة :الختامية الحسابا  مرحلة، 

انون كيي ميين الأول اليييوم ميين بييدأت. فعلييية اسييتلام أو دفيي  معيياملات عليي  تحتييو  أن يجييوز ولا

 .ذارا شهر من 11 في وتنتهي الجديدة المالية السنة من الثاني

 



Accounting ……………………………………………..…………………Lecture: Hussien Zainy   Governmental 

 

7 
 

 

Third: the principles of budget preparation 

 الموازنة إعداا مباائ

Basic Principles of the State Budget: 

1. Budget Annual Principle: The budget must be submitted for one year, 

and the budget law applies for the same period. 

 نفييس عليي  الموازنيية قييانون وينطبيي  ، عييام لمييدة الموازنيية تقييديم يجيي  :لموازنيية ا ةسيينوي مبيدأ -1

 .الفترة

2 - the principle of unity of the budget: It means that the expenses of 

the state and its revenues within a single document. 

 .واحدة وثيقة في وإيراداتها الدولة مصروفات أن يعني: الموازنة وحدة مبدأ -1

3 - Principle of the inclusion of the budget: It means that the budget 

includes the general expenses and revenues, regardless of the different 

types and multiple sources. 

 النظير بغي  العامية والإييرادات المصاريف تتضمن الموازنة أن يعنيشمول الموازنة : بدأ م -1

 .المتعددة والمصادر المختلفة الأنواع عن

4 - Principle of allocation of expenses: The obligation to transfer any 

amount of money from one department to another only in accordance 

with legislative texts. 

 للنصييو  وفقييا   فقيي  خييرا إليي  سييمق ميين مبليي  أ  بتحوييي  الالتييمام: النفقييات تخصييي  مبييدأ -4

 .التشريعية

5 - The principle of non-allocation of revenues: It means that the 

collection of public revenues without differentiation in their sources. 

 .مصادرها في تفرقة دون العامة الإيرادات تحصي  به يقصد: الإيرادات تخصي  عدم مبدأ -5

6 - the principle of balancing the budget: This means that the (balance) 

of expenditures with revenues in the state budget. 

 .الدولة موازنة في الإيرادات م  مصاريفلا توازن يعني هذا: الموازنة موازنة مبدأ -6
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7 - The rule of publishing and advertising: must be published in the 

Official Newspaper to identify it from all categories of people. 

 . عليها للتعرف الرسمية الجريدة في نشرها يج : والإعلان النشر قاعدة -7

 

Fourth: The stages of preparing, legislating and 

implementing the budget 

 :الموازنة وتوفيذ وتشريع إعداا مراحل

1 - General directives: the Prime Minister to form a Higher Committee 

for the purpose of developing central guidance on the general tunnels and 

sources of revenue expected to be collected from various sources of 

funding and this committee to submit its recommendations to the 

Ministry of Finance. 

 توجيييه وضيي  بغيير  عليييا لجنيية بتشييلي  الييوزرا  مجلييس رئيييس يقييوم: العاميية التوجيهييات -1

 وتقيوم ، المختلفية التمويي  مصيادر مين جمعهيا المتوقي  الإيرادات ومصادر العام للأنفاق مركم 

 .المالية وزارة إل  توصياتها برف  اللجنة هذه

2 - Instructions for preparing the budget: the role of the Ministry of 

Finance to issue a general publication to all ministries and government 

departments, including the principles that must be applied in the 

development of estimates of expenses and revenue of their own with the 

submission of a form of the budget. 

 والدوائر الوزارات لجمي  عام منشور إصدار في المالية وزارة قومت: الميمانية إعداد تعليمات -1

 الخاصة والإيرادات النفقات تقديرات وض  في تطبيقها يج  التي المبادئ ذلك في بما ، الحلومية

 .موذج الموازنةن تقديم م  بها

3 - Preparing the budget in the ministries: after receiving the ministries 

publication of the Ministry of Finance, is preparing estimates of 

expenditures and revenues for the coming year in light of the principles 

and foundations prescribed by the Ministry of Finance and in light of the 

real needs of those departments. 
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 عييداداييتم  ، الماليية ليوزارة ةالوزارييي اتالمنشيور اسيتلام بعيد: الييوزارات فيي الموازنية إعيداد -1

 ضيو  وفيي الماليية وزارة تحيددها التي الأسس ضو  في القادم للعام والإيرادات نفقاتلل تقديرات

 . للوزارات الحقيقية الاحتياجات

 

4 - Composition of the project budget Law : this phase starts with the 

arrival of the estimates of the various ministries of revenues and 

expenditures to the Ministry of Finance and the Ministry of Finance to 

examine and audit the estimates set by the ministries and government 

departments affiliated to them, and then consolidate these estimates in the 

account of one of the expenses of the state and the other is the state 

revenues and submitted to the Council of Ministers in a date not 

exceeding End of October 31/10 of each year. 

 المختلفيية الييوزارات تقييديرات بوصييول المرحليية هييذه تبييدأ:  قييانون الموازنيية مشييروع تلييوين -4

 وضيعتها التيي التقيديرات ومراجعية فحي بقوم الاخييرة وت المالية وزارة إل  والنفقات للإيرادات

 الدولية نفقياتل احيدو حسيا  فيي التقديرات هذه تدمج ثم ، هال التابعة الحلومية والدوائر الوزارات

 11/11 نهايية يتجياوز لا موعيد فيي اليوزرا  مجلس إل  وتقدم الدولة إيرادات و حسا ه لاخراو

 . عام ك  من

5 - Discussion of the Council of Ministers: The Council of Ministers 

discuss the draft budget law according to various sections and has the 

right to request the Ministry of Finance to make some amendments to it. 

 الأقسييام حسيي  الموازنيية قييانون مشييروع الييوزرا  مجلييس ينيياق : الييوزرا  مجلييس مناقشيية -5

 .عليه التعديلات بع  إجرا  المالية وزارة من يطل  أن له ويح  المختلفة والابوا 

6 - Budget Law Legislation: The budget law is initiated by the House of 

Representatives after discussing the state budget with a committee of the 

Council of Ministers may be headed by Deputy Prime Minister for 

Economic Affairs. 

 الدولية موازنية مناقشية بعيد النوا  مجلس قب  من الموازنة قانون يبدأ: الموازنة قانونتشري   -6

 .الاقتصادية للشؤون الوزرا  رئيس نائ  يرأسها قد الوزرا  مجلس من لجنة م 
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7 - Ratification the Presidency Council: This law (budget) is submitted 

to the Presidency Council for approval and has the right to veto this law. 

 علييه للمصيادقة الرئاسية مجلس عل ( الموازنة) القانون هذا يعر : الرئاسة مجلس مصادقة -7

 .القانون هذا نق  ح  وله

8 - Implementation of the budget law: the budget is returned after the 

issuance of a law to the Ministry of Finance, which is printed and 

distributed to the ministries. 

 طبي تو ،الماليية وزارة الي  الموازنية قيانون صيدور بعيد الموازنية تعياد: الموازنية قيانون نفيذت -8

 .الوزارات عل  وزعتو

Fifth: Divisions of the State Budget in Iraq 

 العراق في للدولة العامة الموازنة تقسيما 

The State budget in Iraq is divided into two main sections: 

1- The Current Budget: It includes expenditures and revenues of 

government units. 

 .الحلومية الوحدات وإيرادات نفقات وتشم : الجارية الموازنة -1

2- The investment budget: It includes the allocated amounts to 

implement the national development plan projects during the fiscal year 

such as road, bridge and industrial, agricultural and service projects. 

 خيلال الوطنيية التنميية خطية مشياري  لتنفييذ المخصصية المبال  وتشم : الاستثمارية الموازنة -1

 .والخدمية والمراعية الصناعية والمشاري  والجسور الطرق مث  المالية السنة

Sixth: Budget Tabs   الموازنة تبويبا  

1 - Functional tab: It is a division that shows expenditures of the state 

budget on the basis of public functions, such as the function of education, 

and the function of health, defense ... and others. 

 مثي  ، العامية الوظيائف أسيا  علي  الدولية ازنيةوم نفقات يظهر قسم وهو :الوظيفية التبوي  - 1

 .وغيرها...  والدفاع الصحة ووظيفة ، التعليم وظيفة
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2 - administrative tab: a division that shows the expenditures and 

revenues of the general budget of the state classified on the basis of 

administrative divisions, such as ministries and general directorates. 

 أسيا  علي  مصينفة للدولية العامية الموازنية وإيرادات نفقات يبين قسم وهو: الإدار  التبوي  -1

 .العامة والمديريات الوزارات مث  الإدارية التقسيمات

3 - Qualitative tab: the classification of public expenditures according to 

the type and purpose of maintenance, and the division of public revenues 

depending on the source of revenue. 

 العامة الإيرادات وتقسيم ، النفقة وغر  نوع حس  العامة النفقات تصنيف: لنوعي ا تبوي لا -1

 . الإيرادات مصدر حس 

4 - Economic tab: This division aims to provide the financial data 

necessary to study the economic effects of government spending on the 

economic situation of the state in general. 

 الآثييار لدراسيية اللازميية المالييية البيانييات تييوفير إليي  القسييم هييذا يهييدف:  الاقتصييادية التبوييي  -4

 .عام بشل  للدولة الاقتصاد  الوض  عل  الحلومي للإنفاق الاقتصادية
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Chapter Three 

Central and decentralize system in government units 

 النظام المركزي واللامركزي في الوحدات الحكومية

 

هناك اختلاف في طبيعة عمل الوحدات الحكومية الخدمية , وهذا الاختلاف ينصب على 

ترتبط مباشرة حجم العمل , وطريقة الصرف والقبض , فهناك مجموعة من الوحدات الحكومية 

بخزينة الدولة او احدى فروعها , وتقوم الخزينة بعمليات الصرف والقبض والتدقيق وتنظيم 

الحسابات لتلك الوحدات الحكومية , والتي ترتبط مباشرة بخزينة الدولة او احدى فروعها , 

ى وتعتمد هذه الوحدات على النظام المركزي في عمليات الصرف والقبض , اي انها ترجع ال

 خزينة الدولة او احدى فروعها فيما يتعلق بالخدمات المحاسبية التي تحتاجها .

واما المجموعة الثانية من الوحدات الحكومية هي التي لا ترتبط بخزينة الدولة او احدى 

فروعها فهي مستقلة من حيث الاعمال المحاسبية وتقوم بعمليات الصرف والقبض من خلال 

طلق على هذا النظام التي تطبقه هذه الوحدات الحكومية بالنظام حساب جاري خاص بها , وي

 اللامركزي. وسوف نناقش هذين النظامين بالتفصيل 

1- The Central System: النظام المركزي 

The central system is link government departments directly to the 

treasury, the treasury instead of government unity in all its accounting 

work. 

الوحةدات  تقةوم نيابةة عةن والخزينةة , بالخزينةة مباشرة الحكومية الوحدات يربط المركزي النظام

 .المحاسبيةالاعمال  بأغلب ةيالحكوم

 

Advantages of the central system: 

a) The level of auditing in this system is more qualitative. 

b) The system does not require an efficient accounting staff in those 

government departments. 

c) The Ministry of Finance can deliver decisions and instructions easily 

and quickly. 
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 المركزي : نظامال مزايا

 .جودة أكثر هو النظام هذا في التدقيق مستوى( أ

 .الحكومية الدوائر تلك في فعال محاسبي كادر النظام يتطلب لا( ب

 .وسرعة بسهولة والتعليمات القرارات اتخاذ المالية لوزارة يمكن( ج

 

Disadvantages of the central system: 

a) A large number of government units are linked to the Treasury, which 

increases the weight of the accounting work on the Treasury. 

b) Causes delays in the completion of transactions. 

c) Under this system leads to the lack of development of accounting staff. 

 :المركزي نظامال مساوئ

 على المحاسبي العمل ثقل من يزيد مما , ينةبالخز الحكومية الوحدات من كبير عدد يرتبط( أ

 الخزينة .

 .المعاملات إتمام في التأخير يسبب( ب

 . الحسابات موظفيالمهارات ل تطوير ضعف إلى النظام هذا يؤدي تطبيق( ج

2. Decentralized system:    النظام اللامركزي 

A system that gives government units independence in all accounting 

works without reference to the Treasury . 

 الخزينة . إلى الرجوع دون المحاسبية الأعمال جميع في الاستقلال الحكومية الوحدات يمنح نظام

 

Advantages of Decentralized System: 

a) Provides a high degree of flexibility in Operations Expenses and 

Receipts Without reference to the Treasury. 

b) This system ensures the speed of completion of transactions and the 

preparation of financial statements. 

c)  Work Relieve of various Treasury of accounting and financial work. 

d) Provide an effective internal control system for the integration of the 

accounting cycle under this system . 
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: اللامركزي النظام مزايا  

خزينة .ال إلى الرجوع دون المحاسبية العمليات جميع في المرونة من عالية درجة وفري( أ  

. المالية كشوفاتال وإعداد المعاملات إنجاز سرعة النظام هذا يضمن( ب  

. والمالي المحاسبي الاعمال من الخزينة إعفاء( ج  

. النظام هذا ضمن المحاسبية الدورة لتكامل فعال داخلية رقابة نظام توفير( د  

 

Disadvantages of decentralized system: 

a) The presence of the audit department in the government units may lead 

to a reduction in the quality of the audit. 

b) The application of this system leads to an increase in the number of 

accounts at the state level. 

c) The application of this system leads to an increase in the current 

accounts of different banks, which makes it difficult to finance these 

units. 

 :اللامركزي النظام مساوئ

 .تدقيقال جودة انخفاض إلى الحكومية الوحدات في اقسام الرقابة والتدقيق وجود يؤدي قد( أ

 .الدولة مستوى على الحسابات عدد في زيادة إلى يؤدي النظام هذا تطبيق( ب

 من يجعل مما , المختلفة للمصارف الجارية الحسابات في زيادة إلى النظام هذا تطبيق يؤدي( ج

 .الوحدات هذه تمويل الصعب

 


